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aŀƴƎŜ ŀŦ ƧŜǊΣ ŘŜǊ ƭŋǎŜǊ ŘŜǧŜ ƴȅƘŜŘǎōǊŜǾ Ǿƛƭ ƴǳ ǾŋǊŜ ƛ ƎŀƴƎ 
ƳŜŘ ƧŜǊŜǎ ŦǄǊǎǘŜ ǇŜǊƛƻŘŜ ǎƻƳ ƳŜŘƭŜƳ ŀŦ Ŝǘ ŋƭŘǊŜ-κǎŜƴƛƻǊǊňŘΦ 
±ŜƭƪƻƳƳŜƴΦ CƻǊǳŘŜ ǾŜƴǘŜǊ ŬǊŜ ňǊ ƳŜŘ ƳŜƴƛƴƎǎŦǳƭŘǘ ŀǊōŜƧŘŜΣ 
ǎƻƳ ŜǊ ƳŜŘ ǝƭ ǎƛƪǊŜ Ŝƴ ōŜŘǊŜ ŘŀƎƭƛƎŘŀƎ ŦƻǊ ŀƭƭŜ ƭŀƴŘŜǘǎ ŋƭŘǊŜΦ  

±ŀƭƎŜǘ ǝƭ ŋƭŘǊŜ-κǎŜƴƛƻǊǊňŘŜǘ ōƭŜǾ ŦƻǊ ƳŀƴƎŜ ƪƻƳƳǳƴŜǊǎ ǾŜŘπ
ƪƻƳƳŜƴŘŜ ŀŪƻƭŘǘ ƛ пΦ ƪǾŀǊǘŀƭ нлмтΦ L 5ŀƴǎƪŜ ,ƭŘǊŜǊňŘ ƘŀǊ Ǿƛ 
ƭŀǾŜǘ Ŝƴ ǳƴŘŜǊǎǄƎŜƭǎŜ ŀŦ ŋƭŘǊŜ-κǎŜƴƛƻǊǊňŘǎǾŀƭƎŜƴŜ ƛ ǇŜǊƛƻŘŜƴ 
нлмп-нлмтΣ ƘǾƻǊ ŀƭƭŜ ŋƭŘǊŜ-κǎŜƴƛƻǊǊňŘ ƘŀǊ ƘŀƊ ǾŀƭƎΦ ¦ƴŘŜǊǎǄπ
ƎŜƭǎŜƴǎ ƘƻǾŜŘƪƻƴƪƭǳǎƛƻƴ ōƭŜǾ ƛƪƪŜ ƻǾŜǊǊŀǎƪŜƴŘŜΣ ŀǘ ŘŜ ƪƻƳπ
ƳǳƴŜǊΣ ƘǾƻǊ Ƴŀƴ ŀŪƻƭŘǘ ŦǊŜƳƳǄŘŜǾŀƭƎ ǎŀƳƳŜƴ ƳŜŘ ƪƻƳπ
Ƴǳƴŀƭ-κǊŜƎƛƻƴǎǾŀƭƎΣ ƘŀǾŘŜ ŘŜ ƘǄƧŜǎǘŜ ǎǘŜƳƳŜǇǊƻŎŜƴǘŜǊΦ hƎ 
ǎƛƪǊŜŘŜ ŀƭǘǎň ŘŜǊƳŜŘ ŋƭŘǊŜ-κǎŜƴƛƻǊǊňŘŜƴŜ ŘŜƴ ǎǘŋǊƪŜǎǘ Ƴǳƭƛπ
ƎŜ ŘŜƳƻƪǊŀǝǎƪŜ ŦƻǊŀƴƪǊƛƴƎ ƻƎ ƳŀƴŘŀǘΦ  

YƻƳƳǳƴŀƭōŜǎǘȅǊŜƭǎŜƴǎ ǊňŘƎƛǾŜǊŜ 
,ƭŘǊŜ-κǎŜƴƛƻǊǊňŘŜƴŜǎ ǇǊƛƳŋǊŜ ƻǇƎŀǾŜ ŜǊΣ ǎƻƳ ŘŜǘ ǎǘňǊ ōŜπ
ǎƪǊŜǾŜǘ ƛ ƭƻǾƎǊǳƴŘƭŀƎŜǘΣ ŀǘ ǾŋǊŜ ǊňŘƎƛǾŜǊ ŦƻǊ ƪƻƳƳǳƴŀƭōŜǎǘȅπ
ǊŜƭǎŜƴ Ǉň ŀƭƭŜ ƻƳǊňŘŜǊΣ ŘŜǊ ƘŀǊ ƳŜŘ ŋƭŘǊŜ ŀǘ ƎǄǊŜΦ 5Ŝǘ ŜǊ Ŝǘ 
ǎǘƻǊǘ ŀƴǎǾŀǊΣ ŦƻǊ ŘŜǘ ōŜǘȅŘŜǊΣ ŀǘ Ǿƛ ǎƻƳ ŋƭŘǊŜǊňŘ ƘŀǊ ƳǳƭƛƎƘŜŘ 
ŦƻǊ ǊŜŜƭ ƛƴŘƅȅŘŜƭǎŜ Ǉň ŘŜ ōŜǎƭǳǘƴƛƴƎŜǊΣ ƪƻƳƳǳƴŀƭōŜǎǘȅǊŜƭǎŜƴ 
ǘǊŋũŜǊΦ 5ŜǊŦƻǊ ǎƪŀƭ Ǿƛ ŀƭƭŜ ƛ ŀǊōŜƧŘǎǘǄƧŜǘ ƻƎ ƎǄǊŜ ǾƻǊŜǎ ȅŘŜǊǎǘŜ 
ŦƻǊ ŀǘ Ǿƛ ƪŀƴ ƎƛǾŜ ƪƻƳƳǳƴŀƭōŜǎǘȅǊŜƭǎŜƴ ŘŜƴ ōŜŘǎǘ ƳǳƭƛƎŜ 
ǊňŘƎƛǾƴƛƴƎΦ 

5Ŝǘ ōŜǘȅŘŜǊ ōƭŀƴŘǘ ŀƴŘŜǘΣ ŀǘ Ǿƛ ǎƪŀƭ ǾŋǊŜ ǳŘŦŀǊŜƴŘŜ ƻƎ ŀƪǝǾǘ 
ƻǇǎǄƎŜ ŋƭŘǊŜ ƛ ƪƻƳƳǳƴŜƴ ŦƻǊ ŀǘ ƘǄǊŜΣ ƘǾƛƭƪŜ ǳŘŦƻǊŘǊƛƴƎŜǊ ŘŜ 
ǎŜǊ ƛ ƘǾŜǊŘŀƎŜƴΣ Ǿƛ ǎƪŀƭ ǾƛŘŜΣ ƘǾŀŘ ŘŜǊ ǊǄǊŜǊ ǎƛƎΦ ±ƛ ǎƪŀƭ ƪƛƎƎŜ 
ƻǎ ƻƳƪǊƛƴƎ ƻƎ ǎŜΣ ƻƳ ŘŜǊ ŜǊ ŀƴŘǊŜΣ Ǿƛ ƪŀƴ ǎŀƳŀǊōŜƧŘŜ ƳŜŘΦ 
5Ŝǘ ƪŀƴ ŦƻǊ ŜƪǎŜƳǇŜƭ ǾŋǊŜ ŀƴŘǊŜ ŋƭŘǊŜƻǊƎŀƴƛǎŀǝƻƴŜǊΣ ǎƻƳ 
Ƨƻ ƻƎǎň ŀǊōŜƧŘŜǊ ŦƻǊ ŋƭŘǊŜǎ ǾƛƭƪňǊΦ Wƻ ƅŜǊŜ Ǿƛ ŜǊ ƻƳ ŀǘ ǎƛƎŜ ŘŜǘ 
ǎŀƳƳŜΣ Ƨƻ ōŜŘǊŜΦ 

WŜƎ Ǿƛƭ ƎŜǊƴŜ ƻǇŦƻǊŘǊŜ ŀƭƭŜ ǝƭ ŀǘ ōǊǳƎŜ 5ŀƴǎƪŜ ,ƭŘǊŜǊňŘǎ 
ƘƧŜƳƳŜǎƛŘŜΣ ƘǾƻǊ L ƪŀƴ ŬƴŘŜ ǾƛŘŜƴ ƻƳ Ŝƴ ƭŀƴƎ ǊŋƪƪŜ ŜƳƴŜǊΣ  

 

 

 

Ǿƛ ǎƪŀƭ ōǊǳƎŜ ǎƻƳ ŋƭŘǊŜ-κǎŜƴƛƻǊǊňŘǎƳŜŘƭŜƳƳŜǊΦ 5ŜǊǳŘƻǾŜǊ 
ƪŀƴ ŦƻǊƳŀƴŘŜƴ ŦƻǊ ŋƭŘǊŜ-κǎŜƴƛƻǊǊňŘŜǘ ŀƭǝŘ ƪƻƴǘŀƪǘŜ ǎŜƪǊŜǘŀπ
ǊƛŀǘŜǘ ƻƎ Ŧň ǊňŘƎƛǾƴƛƴƎΦ 

¢ŜƳŀŘŀƎŜκƪƻƴŦŜǊŜƴŎŜǊ 
L ŦƻǊňǊŜǘ ŀŪƻƭŘŜǊ 5ŀƴǎƪŜ ,ƭŘǊŜǊňŘ Ŝƴ ǊŋƪƪŜ ǘŜƳŀŘŀƎŜΣ ƳǄπ
ŘŜǊ ƻƎ Ŝƴ ƪƻƴŦŜǊŜƴŎŜ ŦƻǊ ƳŜŘƭŜƳƳŜǊ ŀŦ ŋƭŘǊŜ-κ
ǎŜƴƛƻǊǊňŘŜƴŜΦ L ŦŜōǊǳŀǊκƳŀǊǘǎ ƘŀǊ Ǿƛ Ŝƴ ǊŋƪƪŜ ǘŜƳŀŘŀƎŜ ƻƳ 
ƛƴǘǊƻŘǳƪǝƻƴ ǝƭ ŋƭŘǊŜ-κǎŜƴƛƻǊǊňŘǎŀǊōŜƧŘŜ ǳƴŘŜǊ ǝǘƭŜƴ 
έwŜǘǎƎǊǳƴŘƭŀƎ ƻƎ ŀǊōŜƧŘǎƻǇƎŀǾŜǊ ŦƻǊ ŋƭŘǊŜ-ǎŜƴƛƻǊǊňŘέΦ tň 
ǘŜƳŀŘŀƎŜƴ ŦňǊ ŘŜƭǘŀƎŜǊƴŜ ǎǘȅǊƪŜǘ ŘŜǘ ŦŋƭƭŜǎ ŦŀƎƭƛƎŜ ŦǳƴŘŀπ
ƳŜƴǘ ƻƎ ŦňǊ ƪƻƴƪǊŜǘŜ ǊŜŘǎƪŀōŜǊ ǝƭ ŀǘ ƪƻƳƳŜ ƘǳǊǝƎǘ ƛ ƎŀƴƎ 
ƳŜŘ ŋƭŘǊŜ-κǎŜƴƛƻǊǊňŘǎŀǊōŜƧŘŜǘΦ  

L ŀǇǊƛƭ ŀŪƻƭŘŜǊ 5ŀƴǎƪŜ ,ƭŘǊŜǊňŘ ŦƻǊƳŀƴŘǎ-κ
ƴŋǎǜƻǊƳŀƴŘǎƳǄŘŜǊΣ ƘǾƻǊ ƧŜƎ ǎƻƳ ƭŀƴŘǎŦƻǊƳŀƴŘ ƭŋƎƎŜǊ ƻǇ 
ǝƭ ŘƛŀƭƻƎ ƳŜŘ ŦƻǊƳŋƴŘ ƻƎ ƴŋǎǜƻǊƳŀƴŘ ŦƻǊ ŋƭŘǊŜ-κ
ǎŜƴƛƻǊǊňŘŜƴŜ ƳŜŘ ŘŜǘ ŦƻǊƳňƭ ŀǘ ǎǘȅǊƪŜ ōŜǎǘȅǊŜƭǎŜƴǎ ŀǊōŜƧŘŜ 
ƳŜŘ ŘŜǘ ƛƴǇǳǘΣ Ƙŀƴ ŦňǊ ŦǊŀ ƳǄŘŜǊƴŜΦ 

5Ŝƴ тΦ ƳŀƧ ŜǊ ŘŜǊ ǊŜǇǊŋǎŜƴǘŀƴǘǎƪŀōǎƳǄŘŜ Ǉň IƻǘŜƭ bȅōƻǊƎ 
{ǘǊŀƴŘΣ ƻƎ ŘŜƴ уΦ ƳŀƧ ŀŪƻƭŘŜǊ 5ŀƴǎƪŜ ,ƭŘǊŜǊňŘ Ŝƴ ŋƭŘǊŜǇƻƭƛπ
ǝǎƪ ƪƻƴŦŜǊŜƴŎŜ ǎŀƳƳŜ ǎǘŜŘΦ YƻƴŦŜǊŜƴŎŜƴ ƘŀǊ ƻǾŜǊǎƪǊƛƊŜƴΥ 
έ9ǘ ǾŋǊŘƛƎǘ ǎŀƳŦǳƴŘ ŀǘ ōƭƛǾŜ ŋƭŘǊŜ ƛΚέ ƻƎ Ǿƛƭ ōƭŀƴŘǘ ŀƴŘŜǘ 
ŦƻƪǳǎŜǊŜ Ǉň ŜƳƴŜǊƴŜ έŜǝƪΣ ǇǊƛƻǊƛǘŜǊƛƴƎŜǊ ƻƎ ǄƪƻƴƻƳƛ ƛ ŋƭŘǊŜπ
ǇƻƭƛǝƪƪŜƴ ς ƴŀǝƻƴŀƭǘ ƻƎ ƭƻƪŀƭǘΦ {Ŝ ƛ ǄǾǊƛƎǘ ŘŀǘƻŜǊ ƻƎ ǎǘŜŘŜǊ Ǉň 
ǎƛŘǎǘŜ ǎƛŘŜ ƛ ŘŜǧŜ ƴȅƘŜŘǎōǊŜǾΦ 

±Ŝƭ ƳǄŘǘ Ǉň Ŝǘ ŜƭƭŜǊ ƅŜǊŜ ŀŦ ŘŜ ƳŀƴƎŜ ŀǊǊŀƴƎŜƳŜƴǘŜǊ ƻƎ ƎƻŘ 
ŦƻǊƴǄƧŜƭǎŜ ƳŜŘ ŀǊōŜƧŘŜǘ ƛ ŋƭŘǊŜ-κǎŜƴƛƻǊǊňŘŜǘΦ 
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Nyt fra Danske Ældreråd  

Tema, En VÞrdig Dßd 

Hvad er en vÞrdig dßd? Hvor og hvordan ßnsker vi at dß, og sker det, 

som vi reelt ßnsker og forventer det? P¬ Danske Îldrer¬ds hjemme-

side kan du nu finde et tema om den vÞrdige dßd, hvor vi i dybden be-

handler emnet og blandt andet kommer ind p¬ p¬rßrendeproblematik-

ker, ßkonomi, livs- og behandlingstestamenter og hvordan udvalget 

kommuner arbejder med emnet. 

Fßlg dette link for at se alle vores temaer 

Referat af bestyrelsesmßde 

Bestyrelsen i Danske Îldrer¬d afholdt den 22. januar mß-

de, hvor man blandt andet drßftede det kommende reprÞ-

sentantskabsmßde, Danske Îldrer¬ds Þldrepolitiske 

holdninger og forskellige indkomne emner. 

Fßlg dette link og lÞs referatet. 

Danske Îldrer¬ds valgundersßgelse 

I lighed med andre valg¬r har Danske Îldrer¬d gennemfßrt en spßr-

geskemaundersßgelse blandt samtlige 98 Þldrer¬d, efter at langt de 

fleste havde gennemfßrt valg i 4. kvartal 2017. Undersßgelsen viser, 

at i de kommuner, der afholdt Þldrer¬dsvalg sammen med valg til 

kommune og region (fremmßdevalg), blev stemmeprocenten 65,3. 

Det skal holdes op mod en gennemsnitlig stemmeprocent p¬ 50,6 (en 

lille tilbagegang i forhold til valget i 2013) blandt alle de kommuner, 

der har afholdt Þldrer¬dsvalg i perioden.  

Du kan se flere resultater fra undersßgelsen her.  

http://danske-aeldreraad.dk/temaer/
http://danske-aeldreraad.dk/referater-af-bestyrelsesmoder/
http://danske-aeldreraad.dk/nyhed-om-valgundersoegelse/
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Af Lisbeth M. Grßndahl, Þldrepolitisk konsulent i Dansk Îldrer¬d 

 

I august 2017 valgte Danske Îldrer¬ds bestyrelse 

underernÞring som organisationens mÞrkesag frem 

til reprÞsentantskabsmßdet i 2018. UnderernÞring 

ses hyppigst hos de svageste Þldre, idet risikoen for 

underernÞring er meget hßj blandt medborgere p¬ 

plejehjem og i hjemmeplejen samt indlagte patienter. 

LÞs her hvorfor underernÞring er et vigtigt emne for 

Þldrer¬dene. 

Îldre-/seniorr¬dene kan g¬ i dialog med kommu-

nerne 

Danske Îldrer¬d vil gerne arbejde for at reducere 

denne unßdvendige underernÞring, som har bund i 

forskellige ¬rsager. Konsekvenserne er betydelige ï 

b¬de for det enkelte menneske og samfundet.  

Danske Îldrer¬d opfordrer til, at underernÞring sÞt-

tes hßjt p¬ politikernes dagsorden i kommunerne. 

Landets 98 Þldre-/seniorr¬d opfordres derfor ogs¬ til 

at engagere sig i indsatsen mod underernÞring hos 

Þldre i deres kommuner. Îldre-/seniorr¬dene kan g¬ 

i dialog med kommunalbestyrelsen, samt spßrge ind 

til handlemuligheder, der kan begrÞnse risiko for un-

derernÞring. Fx stille forslag til kommunen om at: 

¶ Udarbejde en kvalitetsstandard for ernÞringsind-

satsen for Þldre, der har behov for kommunale 

ydelser. 

¶ SÞtte fokus p¬, at VÞrdighedsmilliardens ene ini-

tiativ som gÞlder ernÞringsindsats for svage Þl-

dre, ßkonomisk prioriteres til bekÞmpelse af un-

derernÞring. 

¶ SÞtte fokus p¬, at Þldre, der har behov for kom-

munale ydelser, med mund- og tandproblematikker 

af betydning for ernÞringsindsatsen, stßttes i ud-

redning og behandling af disse problemer. 

¶ Sikre, at der er faglige kompetencer til r¬dighed, 

som kan forebygge, udrede og behandle underer-

nÞringsproblematikker i kommunen. 

Risikoen for underernÞring er stßrst blandt de 

skrßbeligste Þldre 

Risikoen for underernÞring hos nogle af de svageste 

medborgere, nemlig Þldre p¬ plejehjem og i hjemme-

plejen samt indlagte patienter, er meget hßj. Underer-

nÞring hos Þldre mennesker koster i dag samfundet 

lige s¬ meget som behandling af overvÞgt. ¡rsagen 

er, at underernÞring resulterer i flere, lÞngere og 

dyrere indlÞggelser, ßget medicinforbrug, svÞkket 

immunforsvar, hyppigere infektioner, lÞngere genop-

trÞning, d¬rligere livskvalitet og ßget dßdelighed 

blandt de skrßbeligste Þldre. Specifikke risikogrupper 

for underernÞring er Þldre med bl.a.: Akut sygdom, 

forvÞrring i kronisk sygdom, tygge- og synkeproble-

mer, sorg eller depression, fx efter tabet af ÞgtefÞlle, 

samt Þldre der er afhÞngige af hjÞlp til at spise ï 

primÞrt Þldre i plejebolig og Þldre, der modtager 

madservice, og som ikke form¬r selv at tilberede ma-

den. For en stor gruppe af Þldre borgere er proble-

matikken, at de savner fÞllesskabet omkring m¬lti-

derne og f¬r derfor ikke tilgodeset deres sanselige 

behov og spiser mindre.  

 

TvÞrfagligt- og tvÞrsektorielt samarbejde er en 

nßdvendighed  

For at f¬ mest muligt ud af en ernÞringsindsats, er 

det vigtigt at f¬ ivÞrksat et tvÞrfagligt samarbejde 

mellem kliniske diÞtister i kommunen og for eksem-

pel en: 

 

¶ ergoterapeut, der kan bist¬ med hjÞlpemidler til 

spisning og udredning af synkeproblemer, 

¶ fysioterapeut, der kan understßtte effekten af er-

nÞringsindsatsen med for eksempel styrketrÞning 

¶ omsorgstandplejen, der kan sikre, at mundhygiej-

nen er i orden og dermed klar til at modtage de 

ofte sßde mad- og drikkevarer, der indg¬r i den 

energi- og proteinrige mad,  

¶ praktiserende lÞge med henblik p¬ udredning af 

¬rsag til vÞgttab, justering af medicin mv.   

 

Roskilde Kommune har en model, hvor bl.a. kliniske 

diÞtister, ergoterapeuter, tandpleje og praktiserende 

lÞge arbejder tÞt sammen. Samarbejdet har givet 

meget gode resultater i forhold til at bringe forekom-

sterne af underernÞring ned.  

 

En hospitalsindlÞggelse udlßser ofte et alvorligt tab 

af b¬de vÞgt og funktionsevne. P¬ grund af de korte 

indlÞggelsestider vil det ofte vÞre vanskeligt at n¬ at 

UnderernÞring er  

Danske Îldrer¬ds mÞrkesag  

έYƻƴǎŜƪǾŜƴǎŜǊƴŜ ŀŦ ǳƴŘŜǊŜǊƴŋǊƛƴƎ 
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Nyt fra Forum for UnderernÞring 
Onsdag den 31. januar deltog 2. nÞstformand Kirsten Nissen i mßde i Forum for Underer-

nÞring. 

P¬ mßdet holdt Kirsten et indlÞg, hvor hun prÞsenterede landsorganisationen Danske 

Îldrer¬d, fortalte om Þldre-/seniorr¬denes arbejde, og om at òunderernÞringò er valgt som 

Danske Îldrer¬ds mÞrkesag frem til maj 2018. Kirsten Nissen fortalte desuden om, hvor-

dan sekretariatet i Danske Îldrer¬d har valgt at orientere om underernÞring p¬ organisati-

onens hjemmeside.  

Forum for UnderernÞring er fortsat under etablering, s¬ mßdet var p¬ mange m¬der et 

rammesÞttende mßde, hvor fßlgende bl.a. blev besluttet:  

 

¶ 6 anbefalinger til det politiske niveau, som Forum for UnderernÞring har fastlagt i 2017, blev besluttet at 

vÞre pejlemÞrke for det videre arbejde i Forum for UnderernÞring. 

¶ Forum for underernÞring organiseres ved en blivende styregruppe best¬ende at Landbrug & Fßdevarer, 

Dansk Selskab for Klinisk ErnÞring og Kost & ErnÞringsforbundet. Desuden blev det vedtaget at 4 andre 

organisationer indg¬r i styregruppen over en 4 ¬rig periode, og herefter erstattes af andre. De ßvrige 4 valgt 

for denne periode er: FOA, Îldre Sagen, Foreningen af Kliniske DiÞtister og Danske Tandplejere. 

¶ Et ¬rshjul for aktiviteter for Forum for UnderernÞring, med form¬l at bl.a. skabe debat, fokus, aktiviteter og 

politisk bev¬genhed om bl.a. de 6 anbefalinger til politikkerne.  

     

Kirsten Nissen, som er Danske Îldrer¬ds reprÞsentant i Forum for UnderernÞring, tilkendegiver, at hun p¬ 

mßdet, med glÞde bed mÞrke i, at Sundhedsstyrelsen aktuelt arbejder med opdatering af screeningdata for 

Þldre undervÞgtige. Fra Þldrer¬dsarbejdet i Kßbenhavns Kommune kan hun nemlig nikke genkendende til, at 

fordi disse data òmanglerò, er det vanskeligt at finde og udvÞlge de underernÞrede, samt arbejde fyldestgßren-

de med deres ernÞringsindsats. Kirsten Nissen afslutter med at sige, at hun ogs¬ ser frem til et forventet udspil 

fra regeringen: GASTRO 2025. Her er tale om et nationalt udspil med fokus p¬, bl.a. at prioritere m¬ltidet, mad-

kultur, samt, at det at spise, er meget mere end mad. 

rette op p¬ dette inden udskrivelsen. DesvÞrre op-

st¬r der i forbindelse med udskrivelse ofte et 

òernÞringshulò, hvor patienten ikke modtager til-

strÞkkelig ernÞring til at sikre en optimal rekonvale-

scensperiode. Den manglende ernÞringsopfßlgning i 

forbindelse med Þldre patienters udskrivelse har vist 

sig at have en markant negativ effekt p¬ bl.a. funkti-

onsevne og genindlÞggelser. Det har derfor b¬de en 

samfundsßkonomisk konsekvens men ogs¬ en stor 

patientrelateret konsekvens i form af nedsat livskvali-

tet. Fra Socialstyrelsens side anbefales det derfor, at 

patienter, der udskrives fra sygehuset i d¬rlig ernÞ-

ringstilstand, fßlges op med en ernÞringsindsats i 

kommunen. S¬ledes bßr kommunerne alts¬ have en 

god faglig ernÞringsindsats at tilbyde disse patienter 

for at undg¬ underernÞring og konsekvenserne her-

af, bl.a. mange hyppige genindlÞggelser.  

 

Danske Îldrer¬ds m¬l med underernÞring som 

mÞrkesag 

Bestyrelsens overordnede m¬l er at bidrage til at 

skabe ßget fokus p¬ underernÞring, og nedbringe 

antallet af Þldre med underernÞring. Til at under-

stßtte dette m¬l, ßnsker bestyrelsen, at landets 98 

Þldre-/seniorr¬d oplyses om konsekvenser ved un-

derernÞring, lßsningsmuligheder og ideer til, hvor-

dan Þldre-/seniorr¬d kan udnytte deres indflydelse i 

kommunerne. Bestyrelsen m¬l er s¬ledes at:  

  

¶ Alle Þldrer¬d bliver prÞsenteret for viden om om-

fanget af underernÞring blandt Þldre, der modta-

ger kommunale ydelser 

¶ Alle Þldrer¬d bliver prÞsenteret for viden om mu-

lige konsekvenser af underernÞring blandt Þldre, 

der modtager kommunale ydelser, b¬de socialt, 

ßkonomisk, sundhedsfagligt. 

¶ Alle Þldrer¬d bliver prÞsenteret for konkrete 

handlemuligheder, der kan bidrage til at der lokalt 

bliver sat fokus p¬ risikoen for underernÞring 

blandt Þldre, der modtager kommunale ydelser, 

samt konsekvenserne heraf. 

 

P¬ Danske Îldrer¬ds hjemmeside under òmÞrkesag 

ï UnderernÞringò kan du som medlem af Þldre-/

seniorr¬det finde mere viden, inspiration og konkrete 

vÞrktßjer til at g¬ i dialog med kommunalbestyrelsen 

omkring underernÞring, klik her.  

 

http://danske-aeldreraad.dk/
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Af Lisbeth M. Grßndahl, Þldrepolitisk konsulent i  

Danske Îldrer¬d 

Sagsbehandlingstider for vÞrgem¬l til mennesker med 

demens p¬ plejeboliger skal ned. Danske Îldrer¬ds 

bestyrelse besluttede p¬ sidste mßde at skrive et brev til 

Þldreminister Thyra Frank for at gßre opmÞrksom p¬ et 

sÞrligt problem, der berßrer demente og disses p¬rß-

rende. Statsforvaltningen har meget lange sagsbehand-

lingstider, n¬r den skal godkende vÞrgem¬l for menne-

sker med demens, som skal flyttes i plejebolig, og som 

derfor har behov for det.  

 

De lange sagsbehandlingstider i Statsforvaltningen er p¬ 

gennemsnitlig 20 uger, hvilket er specielt uhensigtsmÞs-

sigt for mennesker med demens, da sygdommen ofte vil 

vÞre hastigt fremadskridende. Derfor er en sagsbehand-

lingstid p¬ nÞsten et halvt ¬r meget utilfredsstillende.  

Fakta: 

Der findes to typer vÞrgem¬l, der er relevante, n¬r det 

kommer til indflytning i plejebolig eller flytning mellem 

plejeboliger. De er begge beskrevet i Servicelovens 

Ä129. Den ene type vÞrgem¬l vedrßrer òépersoner 

med betydelig og varigt nedsat psykisk funktionsevneé

der ikke modsÞtter sig flytning, men som mangler evnen 

til at give informeret samtykke til en flytningéò. Det vil 

ofte vÞre personer med en fremskreden demenssyg-

dom, hvor kommunalbestyrelsen og personens vÞrge 

vurderer, at personen i et specifikt botilbud kan f¬ den 

nßdvendige hjÞlp og at det omsorgsmÞssigt er bedst 

for personen med demens. 

Den anden type vÞrgem¬l gÞlder for personer, som 

òmodsÞtter sig flytning eller mangler evnen til at give 

informeret samtykke hertiléò, det kan for eksempel en 

person, som kßrer galt, f¬r en hjerneskade og som efter-

fßlgende kan vÞre til skade for sig selv eller andre. 

FÞlles for begge persongrupper gÞlder det, at der skal 

beskikkes en advokat som vÞrge, ogs¬ selv om der m¬-

ske er en p¬rßrende, der er udpeget som vÞrge for den 

p¬gÞldende. 

Ligeledes skal Statsforvaltningen godkende vÞrgem¬let, 

og dermed flytningen af disse mennesker, som har p¬-

trÞngende og specialiserede plejebehov.  

Sagsbehandlingstid p¬ plejeboliger skal ned 
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